
Rønne, marts 2024 

 

Bornholms Regionskommune ønsker foretræde for regeringens kulturudvalg.  

 

I forlængelse af at besøg af Kulturudvalgets formand, Hans Christian Schmidt d. 26. februar 2024, ønskes 

hermed foretræde for udvalget for at kort redegøre for status på de gamle bornholmske granithavne.  

 

Havnene på Bornholm er noget af øens vigtigste DNA. Det er på havnen man møder Bornholm første gang, 

det er på havnen der er Folkemøde og det er på havnen at en stor del af turismeerhvervet udfolder sig. 

Havnene har det dog svært. I og med at havnene ikke længere anvendes i erhvervsmæssig sammenhæng 

(andet end i stærkt begrænset omfang), er der ingen indtjening på havnene – men accelererende udgifter i 

takt med at havnene bliver ældre. Der er slet ikke de økonomiske muskler til at vedligeholde havnene – og 

dermed bevare værdierne.  

Det er svært at forestille sig at havnene nedlægges: Deres værdi som uerstattelige kulturmiljøer er 

uomtvistelig -  omvendt er det en næsten ubærlig byrde at vedligeholde dem. På den baggrund ønsker en 

delegation fra Bornholms Regionskommune at tale med Kulturudvalget om muligheder for statslig støtte til 

denne kurlturarv.  

I det vedhæftede materiale, er der givet løseligt anslåede investeringsbehov på en række af de kommunale 

havne. Materialet, det lå som grundlag for Hans Christians Schmidts besøg på Bornholm, vil blive opdateret 

inden et foretræde.  

Ved foretrædet vil deltage Borgmester Jacob Trøst, samt en bred repræsentation fra Kommunalbestyrelsen 

samt undertegnede.  

 

 

Med venlig hilsen 

 

Lillian Rasch Madsen 

Direktør i Bornholms Regionskommune 
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